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Bez vyhlášení nouzového stavu je snížení poplatků za 
odpady z povodňových škod vyloučeno! 

Po letošních červnových povodních na to doplácí obce na Přerovsku.     

Na prvním místě je při povodni nebo jiné živelné pohromě záchrana životů, 
zdraví a majetků.  Teprve poté, při likvidaci následků, se věnuje pozornost 

vniklým odpadům a co s nimi? Po počátečním návalu je jich ještě několik 

měsíců násobně více než při běžném provozu obce. 

Podle odpadového zákona by uložení odpadu na skládku při řešení následků 
krizové situace mělo být osvobozeno od poplatků. Vzniklé odpady mají být 

evidovány pod speciálním kódem. Jejich produkce se nezapočítává do 
limitovaného množství plnění cíle třídění pro komunální odpad. Podrobně 

vše uvádí metodicky pokyn Ministerstva životního prostředí. Zpětně již nelze 
zařazení odpadů a stanovení množství z živelní pohromy v registraci 

změnit. Pokud množství uloženého odpadu, označeného jako směsný, 

překročí limit (170 kg/obyvatel v roce 2024), tedy 500 Kč za tunu je 

poplatek více jak dvojnásobný (v roce 2024 1.250 Kč).  

V minulých týdnech se na mne s tímto problémem obrátil starosta obce na 
Přerovsku, kterou v červnu zasáhly bleskové povodně. Z dokladů srovnání 

produkce komunálního odpadu letošního roku a loňského roku vzrostla 
produkce v důsledku likvidace následků povodně na více než trojnásobek. 

Speciálnímu způsobu evidence nebyla v návalu primárních starostí 
věnována pozornost a nyní, když přichází faktury za uložený odpad, to může 

pro rozpočet malé obce již tak zatížené povodňovými škodami znamenat 

neřešitelnou situaci. 

V našem případě pro oblast zasaženou na Přerovsku povodněmi nebyl 
vůbec vyhlášen podle krizového zákona stav nebezpečí, ohrožení 

nebo nouze. Žádná úleva ani od zvýšených poplatků tedy nepřichází 

v úvahu!   

Některým obcím poskytla jakousi tzv. povodňovou slevu sama svozová 

firma. Přerov jako obec s rozšířenou působností sice poskytla postiženým 
finanční dar, kraj prostředky na náhradu škod. Zaslané prostředky po 

vyčíslení škod ale všude nestačí. Jak budou zpětně povodňové odpady 

vykazovány není zatím jasné.                



Senátorka Jitka Seitlová říká: „Aby se situace neopakovala je myslím 
důležité, aby odpadářské firmy, které svoz komunálních odpadů nebo 

skládku provozují, starosty v složitých chvílích náročného zvládání 

kritických situací živelních pohrom na správný postup upozornily a byly 
nápomocné odpovídající evidenci. Lze také doporučit, aby v případech 

živelních pohrom byl i s ohledem na možnost prodlení odklízení odpadů a 
ohrožení zdraví nebo životního prostředí vyhlášen hejtmanem pro celý kraj 

anebo jeho část napříště stav nebezpečí.“  

 

 

 

V Přerově dne 1. listopadu 2024. 

 

Zpracovala: Mgr. Bc. Kristýna Lauschová (lauschovak@senat.cz, 736 491 225). 
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